

Kraje rozwinięte wciąż mało solidarne.

12 kwietnia 2017

OECD przedstawiło szacunkowe dane na temat Oficjalnej Pomocy Rozwojowej (ODA) przeznaczanej przez najbardziej 28 najbardziej rozwiniętych krajów świata (Komitet Pomocy Rozwojowej – DAC) dla państw biednych. Zgodnie z nimi w 2016 r. pomoc sięgnęła 142,6 mld dolarów, czyli o 8,9% więcej niż rok wcześniej. Wyniosła ona 0,32% Produktu Narodowego Brutto państw bogatych, a w 2015 r. stanowiła 0,30% PNB.

Zgodnie z raportem jedynie 6 krajów należących do DAC spełnia wymagania ONZ przekazywania 0,70% PNB na pomoc rozwojową. Są to: Norwegia – 1,11%, Luksemburg – 1,00%, Szwecja – 0,94%, Dania – 0,75%, Niemcy i Wielka Brytania – po 0,70%. Blisko ONZ-owskiego celu są Holandia – 0,65% i Szwajcaria – 0,54%.

Znacznie mniejszy procent PKB na pomoc rozwojową przeznaczają takie potęgi gospodarcze jak Francja – 0,38%, a Japonia – 0,20% i Stany Zjednoczone – 0,18% PNB.

Raport OECD zawiera też dane na temat polskiej pomocy rozwojowej. Zgodnie z nimi Polska w 2016 r. przeznaczyła na pomoc dla najbiedniejszych krajów świata zaledwie 0,13% PNB (600 mln dolarów), czyli prawie najmniej ze wszystkich rozwiniętych krajów. Obok Polski znalazły się Słowacja – 0,12% oraz Węgry – 0,13% PNB.

OECD przedstawiła również raport na temat klina podatkowego, czyli różnicy między całkowitym kosztem zatrudnienia pracownika zatrudnionego na pełny etat, a jego wynagrodzeniem netto. Klin obejmuje całość podatków oraz składek płaconych przez pracownika i pracodawcę po odjęciu otrzymywanych świadczeń rodzinnych. Dane dotyczą średniej płacy w sektorze prywatnym w 2016 r.

Średni klin podatkowy dla bezdzietnych singli pracowników zarabiających średnią krajową w krajach należących do OECD w 2016 r. wyniósł 35,9%. Najwyższy klin podatkowy był w Belgii – 54,0%, Austrii – 49,5%, Niemczech – 49,4% i Węgrzech – 48,2%. Najniższe obciążenia ponosili pracownicy w Chile – 7,0%, Nowej Zelandii – 17,9% i Meksyku – 20,1%. Stosunkowo niski klin podatkowy jest też w Polsce – 35,8%. Z krajów należących do UE niżej znalazła się tylko Irlandia.

OECD przedstawiło też dane dotyczące poszczególnych członów opodatkowania w stosunku do całości kosztów zatrudnienia pracownika. Średnia OECD odnośnie podatków bez składek wyniosła 13,4%. Najwyższe podatki w stosunku do średnich kosztów pracy w ubiegłym roku były w Danii – 35,9%, Islandii – 26,9%, Australii – 23,0% i Belgii – 20,8%. Najniższe podatki odnotowano w Chile – 0%, Korei południowej – 5,2% oraz Polsce – 6,1%.

Średnie składki płacone przez pracownika wyniosły w OECD 8,2%. Najwyższe były w Słowenii – 19,0%, Niemczech – 17,3%, Polsce – 15,3% i Węgrzech – 14,4%, a najniższe w Nowej Zelandii, Australii i Danii – 0%.

Średnie składki płacone przez pracodawcę dla bezdzietnych singli wyniosły w OECD 14,4%. W ubiegłym roku najwyższe były we Francji – 26,8%, Czechach – 25,4%, Estonii – 25,3% i Włoszech – 24,2%, a najniższe w Nowej Zelandii i Chile – 0% oraz Danii – 0,8%. W Polsce wyniosły 14,4%.

Nieco inaczej wygląda klin podatkowy, gdy dane dotyczą par z dwójką dzieci, w których jedna osoba pracuje.

Średni klin podatkowy w krajach należących do OECD wyniósł tutaj 26,6%. Najwyższy klin podatkowy był we Francji – 40,0%, Finlandii – 39,2%, Belgii i Włoszech – po 38,6%, a najniższe obciążenia podatkowe ponosili pracownicy w Nowej Zelandii – 6,2%, Chile – 7,0% i Irlandii – 8,3%. Sporo wyższy niż w przypadku bezdzietnych pracowników klin podatkowy był też w

Polsce – 30,8%.

OECD przedstawiła też dane dotyczące poszczególnych członów opodatkowania w stosunku do całości kosztów zatrudnienia pracownika. Średnia OECD odnośnie podatków bez składek wyniosła 8,8%. Najwyższe podatki w stosunku do średnich kosztów pracy w ubiegłym roku były w Danii – 32,0%, Australii – 23,0%, Islandii – 20,0% i Nowej Zelandii – 17,9%. W dwóch krajach odnotowano ujemne opodatkowanie (państwo dopłaca pracownikom). Są to Czechy – 3,1% i Słowacja – 1,1%. 0% wyniósł podatek w Chile, 0,7% w Niemczech, a 1,1% w Polsce.

Średnie składki płacone przez pracownika w tej grupie gospodarstw wyniosły w OECD 8,2%. Najwyższe były w Słowenii – 19,0%, Niemczech – 17,1%, Polsce – 15,3% i Węgrzech – 14,4%, a najniższe w Nowej Zelandii, Australii i Danii – 0%.

Średnie składki płacone przez pracodawcę w tej grupie wyniosły w OECD 14,4%. W ubiegłym roku najwyższe były we Francji – 26,8%, Czechach – 25,4%, Estonii – 25,3% i we Włoszech – 24,2%, a najniższe w Nowej Zelandii i Chile – 0% oraz Danii – 0,8%. W Polsce wyniosły 14,4%.

OECD przedstawiło też dane dotyczące klina podatkowego dla osób otrzymujących różną wysokość wynagrodzenia – 67% i 167% średniej płacy.

Dla bezdzietnych pracowników zarabiających 67% średniego wynagrodzenia średnio klin podatkowy w OECD wynosił w ubiegłym roku 32,3%. Najwyższy był na Węgrzech – 48,2%, w Belgii – 47,5%, Niemczech – 45,3% i Francji – 43%, a najniższy w Chile – 7%, Nowej Zelandii – 13,6% i Izraelu – 15,1%. W Polsce wynosił on 35,1%.

Dla bezdzietnych pracowników zarabiających 167% średniego wynagrodzenia średnio klin podatkowy w OECD wynosił w ubiegłym roku 40,4%. Najwyższy był w Belgii – 59,9%, Francji – 54,4%, Włoszech – 54,1%, oraz Niemczech – 51,4%, a najniższy w Chile – 8,0%, Meksyku – 23,1% i Nowej Zelandii – 23,6%. W Polsce

wynosił on 36,4% i był najniższy ze wszystkich badanych krajów UE .

Dla singli z dwójką dzieci zarabiających 67% średniego wynagrodzenia średnio klin podatkowy w OECD wynosił w ubiegłym roku 16,6%. Najwyższy był w Turcji – 34,8% Belgii i Szwecji – po 33,6% i Grecji – 31,7%. W czterech krajach odnotowano ujemny klin podatkowy (państwo poprzez świadczenia dopłaca pracownikom). Jest to Irlandia – 18,8%, Kanada – 14,9% Nowa Zelandia – 13,0%, Australia – 1,1% i Izrael – 0,4%. W Polsce wynosił on 29,6%, czyli znacznie ponad średniej krajów rozwiniętych.

OECD przedstawiło też dane dla pracujących par z dwójką dzieci – gdy jeden opiekun zarabia 100% średniego wynagrodzenia, a drugi 67% oraz gdy jeden zarabia 100%, a drugi 33%. Wreszcie OECD przedstawiło dane dla bezdzietnych par, z których jedna osoba zarabia 100% średniej, a druga 33%.

Dla pracujących par z dwójką dzieci, z których jedna osoba zarabia 100% średniego wynagrodzenia, a druga 67% średni klin podatkowy w OECD w 2016 r. wynosił 30,9%. Najwyższy klin podatkowy był w Belgii – 46,4%, Francji – 42,6%, Niemczech – 42,4% i Włoszech – 41,5%, a najniższy w Chile – 6,6%, Szwajcarii – 15,2%, Izraelu – 15,7%. W Polsce klin podatkowy wynosił 33,1%.

Dla pracujących par z dwójką dzieci, z których jedna osoba zarabia 100% średniego wynagrodzenia, a druga 33% średni klin podatkowy w OECD w 2016 r. wynosił 28,2%. Najwyższy klin podatkowy był w Belgii i Niemczech – po 38,8%, Włoszech – 38,4%, Grecji – 37,8%, a najniższy w Chile – 4,6%, Szwajcarii – 12,1% i Nowej Zelandii – 13,0%. W Polsce klin podatkowy wynosił 32,1%.

Wreszcie dla bezdzietnych par, z których jedna osoba zarabia 100% średniego wynagrodzenia, a druga 33% średni klin podatkowy w OECD w 2016 r. wynosił 32,8%. Najwyższy klin

podatkowy był na Węgrzech – 48,2%, w Belgii i Niemczech – po 45,2% i w Austrii – 45,4%, a najniższy w Chile – 7,0%, Nowej Zelandii – 16,5% i Meksyku – 18,0%. W Polsce klin podatkowy wynosił 35,1%.

Autorstwo: Piotr Szumlewicz

Źródło: Lewica.pl

Kompilacja 2 wiadomości: WolneMedia.net